
اقتصادی

رئیسسازمانبسیجسازندگی:

کشور را ظرفیت مردمی و حاکمیت دینی ساخت نه برجام

قیمت سکه و ارز )بهتومان(

صفحه۴
دو شنبه۱۸ اردیبهشت ۱۳۹۶

۱۱ شعبان۱۴۳۸ - شماره۲۱۶۱۷

ترحیم

با نهایت تاســف و تاثر درگذشــت مرحوم مغفور شادروان
 حاج حســین طیب پدر جوانان ناکام امیر 
و رضا طیب را به اطلاع کلیه بســتگان و دوستان و آشنایان 
محترم می رساند. به همین مناسبت مجلس ختمی روز سه شنبه 
1396/2/19 از ساعت 16 الی 17/30 در مسجد جامع شهرک 
غرب برگزار می گردد. حضور شــما ســروران گرامی موجب 

شادی روح آن عزیز و تسلی خاطر بازماندگان خواهد بود.
محمدرضا جنابی

قیمتبازارنوعسکه
1/199/000سکه تمام طرح جدید
1/165/000سکه تمام طرح قدیم

660/000نیم سکه
375/000ربع سکه

262/000گرمی
113/743هر گرم طلای 18 عیار

نوعارز
3762دلار
4178یورو
4848پوند

1083لیر ترکیه
1035درهم امارات

بســیج ســازمان رئیس
این بیان با کشــور سازندگی
کهکشــورراظرفیتمردمیو
حاکمیتدینیســاختهاست،
گفت:اینســازمانبااستفاده
اشتغالزایی خرد تسهیلات از
درسالجاری،زمینهایجاد۵۰
هزارواحــدتولیدیکوچکرا

فراهمخواهدکرد.
نعمان غلامــی بعداز ظهردیروز 
همزمان با ســالروز تشکیل سازمان 
بسیج ســازندگی کشــور با اشاره 
بــه اینکــه طبــق قانــون مصوب 
بسیج ســازندگی می تواند  مجلس 
در بخش هــای تولیــدی کوچک و 
پروژه های عمرانی زودبازده و کوچک 
روســتایی فعالیت کند، خاطرنشان 

کــرد: از مجموع 130 هــزار واحد 
صنایع تبدیلی 21 هــزار واحد آن 
صنایع کوچک هســتند و ما ســال 
گذشــته با اســتفاده از منابع بانک 
مهر اقتصاد توانسته ایم، به هر واحد 
کوچــک 15 میلیــون تومان منابع 
اختصاص دهیم، مضاف بر آنکه بیش 
از 3 هزار نفر الگوی اقتصاد مقاومتی 
را که توســط مختلف اجرا و به ثمر 

رسیده را معرفی کرده ایم.
یکی دیگر از طرح هایی که توسط 
بسیج سازندگی در سال گذشته اجرا 
شده، واکسیناسیون 14 هزار قطعه 
بومی در برابر بیماری نیوکاسل است 
که به گفته سردار غلامی توسط 10 
هــزار نیروی بســیجی داوطلب در 
50 درصد روســتاهای کشور انجام 

شده است.
وی تصریــح کــرد: بــا تمــام 
ظرفیت هــای موجــود در بســیج 
سازندگی پای کار آمدن دستگاه های 
دولتی با ظرفیت بسیج فاصله دارد.

رئیس  فــارس،  گــزارش  بــه 
ســازمان بسیج سازندگی همچنین 
از اجرای 450 هزار هکتار طرح های 
آبخیــزداری و 50 هــزار هکتــار 
بیابان زدایی طی تفاهمی  طرح های 
که با وزارت جهاد کشاورزی به امضا 
رســیده خبر داد و افزود: در حوزه 
اقتصاد مقاومتی نیز در سال گذشته 
توانســتیم 37 هزار واحد کوچک را 
در کشور ایجاد کنیم.وی همچنین 
از اجرای 5400 طرح کوچک عمرانی 
در کشور توسط بســیج سازندگی 

خبر داد و گفت: همچنین بســیج 
مهندســین صنعتی را بــا بیش از 
150 گروه صنعتی ایجاد کرده ایم، تا 
مطالعاتی در حوزه صنایعی که نیمه  
فعال یا راکد هســتند، انجام دهند.

غلامی همچنین از اعزام 27 هزار و 
700 داوطلب به نقاط مختلف کشور 
در ایام نــوروز خبر داد و افزود: این 
نیروها بیشتر در استان هایی همچون 
خوزستان، سیســتان و بلوچستان، 
خراسان و کرمان فعالیت کرده اند و 
حتی تیم های تخصصی پزشکی که 
اعزام شــده بودند، به 140 هزار نفر 

خدمات ارائه کرده اند.
وی همچنین بــه احداث 200 
مورد واحد مســکونی و 270 مورد 
بازســازی خانه نیازمندان توســط 

نیروهای جهادی اشاره کرد و گفت: 
بسیج با تمام توان در تمام حوزه هایی 
کــه دولت بخواهد، اعــلام آمادگی 

کرده  است.
غلامی در پاسخ به اینکه برخی 
معتقدنــد اگر برجام نبود، کشــور 
ســاخته نمی شــد که او پاسخ داد: 
کشور ما کشــوری منحصر به فرد 
اســت که هم در ایجاد انقلاب و هم 
در استقامت مردم در برابر جنگی که 
شرق و غرب دست به دست هم داده 
بودند تا این کشــور را از عرصه محو 
کنند، نشــان دادند که حاکم کردن 
ارزش های دینی و مردمی سبب ادامه 

این انقلاب شده است.
وی خاطرنشان کرد: ما اکنون در 
موقعیت کنونی در جایگاهی هستیم 

که هر روز قــدس و 22 بهمنی که 
خلق می شــود، به دلیل حضور در 
صحنه مردم و حاکمیت دینی است.
غلامی هدف گذاری بسیج سازندگی 
در ســال 96را ایجاد 50 هزار واحد 
تولیدی در ســال 96 عنوان کرد و 
گفت: در کشور 30 درصد محصولات 
کشاورزی و باغی به ضایعات تبدیل 
می شــود که با مطالعاتی که طی 2 
سال گذشته انجام شــده برای هر 
شهرستان یک قطب صنایع تبدیلی 
شناســایی و تعریف کرده ایم و هر 
کدام که ارزش افزوده بیشتری داشته 

باشد، به نتیجه خواهد رسید.
به گفتــه وی، بــرای هر واحد 
صنایع تبدیلی نیز تبلیغات و زنجیره 
ارزش نیز در نظر گرفته شده است.

کارخانهکاشیجمبروجردکهروزگاریصادرکننده
بودو23۰کارگرداشــت،بهصفطولانیکارخانههای

تعطیلشدهدردولتیازدهمکشورپیوست.
به گزارش »نسیم آنلاین« باید نام کارخانه کاشی جم بروجرد 
را هم به لیست کارخانه های تعطیل شده در دولت تدبیر و امید 
اضافه کرد، این کارخانه که یکی از برندهای معروف تولیدکننده 
کاشــی در خاورمیانه بوده روزگاری نه چندان دور محصولات 
خود را به کشــورهای دیگر صادر می کرد اما متاسفانه اکنون 
خط تولید این کارخانه کاملا تعطیل است و 230 کارگری که 

در آن مشغول به کار بودند بیکار شدند.
عدم همکاری بانک ها، نبود سرمایه در گردش، از مهم ترین 
مشــکلات این کارخانه نام برده شده است، بسیاری از فعالان 
حوزه کاشی و سرامیک هم بر این باورند که رکود بازار مسکن 

کاشی جم به صف طولانی کارخانه های تعطیل در دولت یازدهم پیوست

باعث شــده که بســیاری از صنایع مرتبط با مسکن از جمله 
کاشی و سرامیک وضعیت بسیار بدی را در چند سال گذشته 

طی کنند.عضو انجمن کاشی و سرامیک با تایید خبر تعطیلی 
جم گفته است که کارخانه جم چند ماه است که تعطیل شده 

و کارگرانش هم بیکار شده اند.
عباس گودرزی نماینده مردم بروجرد در مجلس شــورای 
اسلامی نیز خبر تعطیلی این کارخانه را تایید کرده و در پاسخ 
به این سوال که آیا مجددا کارخانه کاشی جم راه اندازی شده 

یا خیر، بیان داشته که تاکنون چنین اتفاقی نیفتاده است.
گفتنی اســت در طول ســال های فعالیت دولت یازدهم، 
بســیاری از کارخانه ها از جمله 30 برند مطرح کشور تعطیل 
شــده اند که چند کارخانه معروف کاشی ســازی در بین آنها 
هستند دولت یازدهم از 59 هزار واحد تولیدی متقاضی دریافت 
تســهیلات بانکی تنها به 24 هزار و 232 واحد وام داد و بقیه 

بی نصیب ماندند.

دبیرخانــهصنعتومعدن
استانگلستانگفت:برایرفع
مشــکلاتمعادنایناستان
نامهنگاریهــایمختلفیرابا
مسئولانمربوطهانجامدادهایم.
محمدرضا عظیمی در گفت وگو 
با خبرگزاری تسنیم افزود: مسئولان 
تاکنــون به برنامه های ما پاســخ 

قانع کننده ای نداده اند.
وی با تاکید بر اینکه متاسفانه 
خانه صنعت و معدن هیچ اهرمی 
ندارد و فقط می تواند مشکلات را 
به گوش مسئولین برساند، اضافه 
کرد: بــا اتفاق معدن آزادشــهر، 

مسئولین در حال پیگیری وضعیت 
معادن هســتند، اما امیدواریم این 
پیگیری ها نتیجه بخش بوده و دیگر 
شاهد این حوادث در معادن نباشیم.

دبیرخانه صنعت و معدن استان 
گلستان با بیان اینکه در حال حاضر 
معادن زغال سنگ این استان با 3 
هزار نیروی کار با کمبود نقدینگی 
روبه رو هستند، گفت: مسئولان به 
دلیل کمبــود منابع مالی تاکنون 
به نامه های ما پاسخ قانع کننده ای 

نداده اند.
وضعیت  در خصوص  عظیمی 
معادن زغال سنگ استان گلستان 

که یکی از آنها در هفته گذشــته 
دچــار حادثه شــد و تاکنون 25 
معــدن کار جان خود را از دســت 
داده اند، اظهار داشت: در این استان 
حدود 5 معدن زغال سنگ با کمتر 
از 30 درصد ظرفیت خود فعالیت 

می کنند.
وی بــا بیــان اینکــه معادن 
زغال سنگ این اســتان با 3 هزار 
نیروی کار با کمبود نقدینگی روبه رو 
هستند، افزود: همین امر باعث شده 
تا آنها در امر توسعه نوسازی معادن 
نتوانند اقدام مؤثری را انجام دهند.

دبیرخانه صنعت و معدن استان 

گلستان اضافه کرد: البته بخشی از 
این معادن مطالباتی از دولت دارند 
که عــدم پرداخت ایــن مطالبات 
بر حجم مشــکلات نقدینگی آنها 
اضافه کرده است.این در حالی است 
که نادعلی اسماعیلی دهج رئیس 
ســازمان نظام مهندسی معدن در 
برنامه تیتر امشــب از تعیین علت 
انفجار معدن زغال ســنگ  حادثه 
گلستان تا پایان هفته جاری خبر 
داد و اظهار داشــت: این معدن در 
آذرماه سال 95 ارزیابی ریسک شده 
و از 100، نمره 68 گرفته اســت، 
گاز متــان نیز در ایــن معدن زیر 

یک درصد ثبت شده و نمره قبولی 
گرفتــه و جزو معادن کم ریســک 

شناخته شده است.
وی گفــت: یــک روز قبل از 
اســتخراج  برای  انفجاری  انفجار، 
انجام شــده اســت و این نشــان 
می دهد که معــدن گازخیز نبوده 
است. ساعت 11 همان روز درست 
نیم ســاعت قبل از حادثه از معدن 
بازدید بــه عمل آمده و میزان گاز 
متان زیر یــک درصد بوده و هیچ 
اخطــاری هم از لحــاظ ایمنی به 
مسئولان داده نشــده است. لازم 
به ذکر اســت که در سال گذشته 

نیز وزارت صنعت و معدن وسایل 
ایمنی را خریداری کرده و در اختیار 
معدن قرار داده اســت.وی گفت: 
معدن خاموش  در  لوکوموتیــوی 
می شود، مأمور معدن اطلاع می دهد 
اما اجازه استفاده از دستگاه استارتر 
داده نشده ولی مأمور معدن دستگاه 
را از انبار تحویل گرفته و اینگونه به 
نظر می رسد که زمان استارت زدن 

انفجار صورت گرفته است.
وی تصریح کــرد: وقتی ماده 
معدنی وارد لوله ها شــده و زمانی 
که استارت زده شده ریزگردهای 

موجود موجب جرقه شده است.

دبیرخانهصنعتومعدناستانگلستان:

مشکلات معادن گلستان را چند بار اعلام کردیم اما کسی توجه نکرد

درحالیکهدبیرکلکانــونانجمنهایصنفیکارگراناعلام
کردافرادیکهبهفکرسودهایخوددروارداتهستندفراموش
میکنندکهباوارداتیکقلمکالاصدهاکارگربیکارمیشود،یک
تولیدکنندهلوازمخانگینیزگفت:بالابودننرخبیکاریدرکشور

ازوارداتافسارگسیختهنشاتگرفتهاست.
در دوره ای کــه هر چند روز یک بار خبر تعطیلی کارخانه های مختلف 
منتشر می شــود، شــنیدن صدای تولیدکنندگانی که نسبت به وضعیت 
اقتصادی کشور معترض هستند، تبدیل به امری عادی و روزمره شده است. 
امروز تولیدکنندگان علاوه بر تمام مشکلاتی که در راه تولیدات خود با آن 

مواجه هستند، از قاچاق و واردات گسترده نیز گلایه مندند. 
دبیرکل کانون انجمن  های صنفی کارگران کشور در گفت وگو با تسنیم، 
درباره وضعیت کارگران صنف پوشاک اظهار داشت: قاچاق کالا پدر تولید 
را در آورده و متأســفانه آمار قاچاق عجیب و غریب است. صنعت پوشاک 
ایرانی بسیار بهتر از پوشاک خارجی است. نباید به تولید داخل بی اهمیت 

باشیم و تمام توجه ما به سود سرشار خارجی باشد. 
هادی ابوی ادامه داد: آن دســته از افرادی که به فکر سودهای خود در 
واردات هســتند فراموش می کنند که با واردات یک قلم کالا صدها کارگر 
بیکار می شود. زمانی که به فروشگاه پوشاک معمولی هم قدم می گذاری همه 
خبر از اجناس ترک می دهند.وی با بیان اینکه مسئولان و دولت باید برای 
حمایت از بخش تولید اهتمام جدی داشته باشند، تأکید کرد: خرید کالای 

دبیرکلکانونانجمنهایصنفیکارگران:

سودجویان با واردات یک قلم کالا صدها کارگر را بیکار می کنند

ایرانی مهم ترین نکته مورد اشاره توسط مقام معظم رهبری است که ابتدا از 
مسئولان، سپس مردم و کارگران باید مورد توجه قرار گیرد.

دبیرکل کانون انجمن  های صنفی کارگران کشور افزود: هم اکنون شعار 
تولید ملی و حمایت از کارگر ایرانی  باید ســرلوحه کار مســئولان و همه 
مردم قرار گیرد، ولی خلاف آن عمل می شود، مثلا عمده این شعارها روی 
بنرهای چینی و وارداتی چاپ می شــود، ولــی از هنر خطاطان برای این 
امر اســتفاده نمی شود. مسئولان شعار حمایت را برخلاف عمل می دهند. 

اگرمسئولان واقعاً دغدغه حمایت از تولید ملی را دارند، به جای واردات کالا 
از تولیدات با کیفیت داخلی استفاده شود و کالاهای مشابه تولید داخل وارد 
کشور نشود.در همین راستا، یک تولیدکننده لوازم خانگی نیز با اشاره به  
اینکه در  تولید اجاق گاز هم به صورت قانونی و هم به صورت غیر قانونی 
کالای مشابه داخلی از خارج از کشور وارد می شود، اظهار داشت: استفاده 
از قطعات در ســاخت محصول نهایی اشکالی ندارد چراکه امکان ساخت 
همه قطعات در داخل کشــور وجود ندارد، اما مشکل این است که دلالال 
برای بردن ســودهای نجومی به واردات کالای کامل خارج از کشور روی 
آورده اند.حسین ملامیری با بیان اینکه موضوعاتی مانند واردات کالا با ورود 
دولت باید کنترل شود، اضافه کرد: از سوی دیگر برخی سازمان های دیگر 
در مقابل تولید کننده ســنگ اندازی می کنند که این روند می تواند منجر 
به نابودی صنایع نوپای داخلی شود.وی ادامه داد: وارد کردن کالای دارای 
مشــابه داخلی ضربه سنگینی به اشتغال  زده است. باید توجه داشت بالا 

بودن نرخ بیکاری در کشور از واردات افسار گسیخته نشات گرفته است.
مدیر کارخانجات ایلیا اســتیل معتقد است: باید از دولت این سؤال را 
پرســید که در حالی که امکان ساخت داخل بسیاری از کالاها وجود دارد 
چگونه مجوز واردات داده می شود یا اقدامات قاطعی برای مبارزه با قاچاق 
صورت نمی گیرد.ملامیری تاکید کرد:  امروز در لوازم خانگی فلزی مانند 
اجاق گاز هیچ مزیت نســبی در کالای خارجی نســبت به کالای داخلی 

دیده نمی شود.

مدیرعاملمنطقهآزادقشمبهوجودقاچاقدرمناطقآزاد
اذعانکرد.

حمیدرضا مؤمنی در گفت وگو با فارس و در پاسخ به این پرسش 
که آیا شــفافیت ورود و خروج کالا در این مناطق وجود دارد، گفت: 
موضوع قاچاق در مناطق آزاد بســیار مطرح می شود، ما نمی خواهیم 
منکر شویم ولی به این پررنگی هم که گفته می شود نیست؛ یعنی به 

نظر می رسد در مفاهیم به زبان مشترک نمی رسیم. 
مدیرعامل منطقه آزاد قشــم افزود: تعریفی کــه از ورود کالا به 
مناطق آزاد می شود تعریفی است که قاچاق در آن معنا پیدا نمی کند، 
براساس قانون ورود تمام کالاها بجز کالاهای ممنوعه به مناطق آزاد، 
آزاد است، بنابراین هر آنچه وارد مناطق آزاد می شود از نظر قانون اگر 

مانعی نداشته باشد آزاد است.
وی با بیان اینکه خروج کالاهای وارد شــده به این مناطق هیچ 
ربطی به مناطق آزاد ندارد، بیان داشــت: گمرک جمهوری اسلامی و 
نیروی انتظامی مسئول خروج کالا از منطقه آزاد است و منطقه آزاد 
ابزار و امکانات کنترل خروج کالا را ندارد ضمن اینکه قانون هم این 

اجازه را به ما نمی دهد. 
مؤمنی با بیان اینکه در مناطق آزاد دو گمرک مستقر است، گفت: 
یــک گمرک برای ورود و یک گمرک برای خروج کالا وجود دارد که 

مسئولیت خروج کالا به جز سرزمین اصلی بر عهده ما است. 
وی بیان داشت: به عنوان مثال فردی سفارش خرید 20 کولر را 
در مــدت زمان کوتاهی به واردکننده می دهد و اعلام می کند که در 
کمتر از نصف روز این سفارشات حاضر باشد، در این حالت واردکننده 
هم که برای ورود این کالا از مبادی رســمی 2 روز باید وقت صرف 
کند، ریسک کار را می پذیرد و آن را در مدت زمان 2 ساعت از مبادی 
غیرقانونی وارد می کند، ولی این سهم زیادی را در مقابل کل عملیاتی 

که ما داریم شامل نمی شود. 
مؤمنی بیان داشــت: ما برای رفــع این گونه اتفاقات، لاینی را باز 
کرده ایم و خواسته ایم که وارد کننده به ما اعلام کند تا ظرف دو ساعت 

کالا را ترخیص کنیم.
وی همچنین در مورد صادرات از منطقه آزاد قشــم بیان داشت: 
ســال گذشــته 50 میلیون دلار کالا از این منطقه از محل تولیداتی 
مانند سیگار، روغن موتور، سیمان و تجهیزات فنی، روی و امثال آن 

صادر شده است.
شایان ذکر است، اظهارات رئیس منطقه آزاد قشم مبنی بر اندک 
بودن حجم قاچاق از مناطق آزاد با آنچه ســایر مراجع نظارتی اعلام 
می کنند، متفاوت اســت. بر این اساس مناطق آزاد که قرار بود محور 
صادرات کشــور قرار بگیرند عملا بــه دروازه واردات و حتی قاچاق 

تبدیل شده اند. 
بخشی از قاچاق کشور از مبادی رسمی صورت می گیرد که مناطق 
آزاد سهم عمده ای از آن را تشکیل می دهند. زارعی، عضو کمیسیون 
اقتصادی مجلس در این رابطه گفته اســت که در سال 94 حدود 3 
میلیارد دلار »قاچاق« و 3 میلیارد دلار »واردات« در مقابل یک میلیارد 
دلار »صادرات« در مناطق آزاد صورت گرفته، یعنی نسبت صادرات 

به جمع واردات و قاچاق یک ششم بوده است!
در پی این وضعیت آشفته بود که سال گذشته در پی امتناع دولت 
از ارائه لایحه برنامه ششم توسعه، خود نمایندگان مجلس برنامه ششم 
را به صورت طــرح در مجلس مطرح نموده و طی مصوبه ای وظایف 
و اختیارات دبیرخانه شــورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی را به 

وزارت امور اقتصادی و دارایی منتقل کردند.
 بــا این حال اکبر ترکان، دبیر شــورای عالی مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی، در گفت وگو با ایســنا در این باره اظهار داشت: قرار بر این 
شده تا پس از انتخابات ریاست جمهوری در این رابطه صبر کنیم و بعد 
از انجام انتخابات از رئیس جمهوری کسب تکلیف نماییم! این اظهارات 
در حالی مطرح می شــود که مصوبه مجلس قانون لازم الاجراست و 

سخنان ترکان بوی مقاومت در برابر قانون می دهد.

مدیرعاملمنطقهآزادقشم:

منکر قاچاق
 از مناطق آزاد نیستیم

شماریازمتخصصانصنعت
اظهارات بیانیــهای در نفت
روحانیدربارهنقشبرجامدر
را نفتی کمپرسورهای واردات
خدشهبهعزتملیدانستند.

به گزارش نفــت نیوز، در این 
بیانیــه خطاب بــه روحانی آمده 
اســت: تحریــم کالا، تجهیزات و 
سرمایه گذاری خارجی در صنعت 
نفــت به ویژه در حوزه بالادســتی 
نفت حداقل دو دهه اســت که از 
سوی اســتکبار جهانی و در راس 
آنهــا آمریکا برقــرار بوده و بخش 
اعظم ایــن تحریم ها حتی پس از 
برجام نیز تاکنون کماکان به قوت 

خود باقیمانده  است.
همان گونــه که می دانید طبق 
)ســازمان  آنکتاد  گزارش  آخرین 
توســعه و تجارت ملل متحد( در 
4 سال اخیر یعنی زمان مسئولیت 
دولــت یازدهــم ســرمایه گذاری 
خارجی جذب  شده ایران با کاهش 
300 درصدی از 4 میلیارد دلار در 
ســال 91 به یک میلیارد دلار در 

سال 95 رسیده است!
سؤال ما این است، چرا در طی 
چهار سال اخیر به ویژه پس از برجام 
حتی یک دلار سرمایه خارجی در 

صنعت نفت جذب نشده است؟!
چرا تمام تلاش های تیم نفتی 

جنابعالی برای جذب سرمایه گذاری 
صرفاً معطوف بــه مدل قراردادی 
موسوم به IPC شده که اکنون پس 
از اتلاف وقت سه ســاله از صنعت 
نفــت و اصلاحات فــراوان )150 
مورد اصلاح بــه اذعان معاون اول 
رئیس جمهــور( در مصوبه هیئت 
وزیــران در خصــوص ایــن مدل 
ایرادات  قــراردادی هنــوز دارای 
اساسی بوده و قابلیت اجرا ندارد؟!

زمــان  در  چــرا  براســتی 
ریاســت آقای خاتمی بــر دولت 
اصلاحات شرکت اینپکس ژاپن از 
سرمایه گذاری در میدان مشترک 
عقب نشــینی  و  اجتناب  آزادگان 

کرد؟!
چــرا »شــل« و »رپســول« 
علی رغم یک ســال مذاکره برای 
توسعه فاز 13 و 14 میدان مشترک 
پارس جنوبی انصراف خود را اعلام 

نمودند؟!
»استات  نروژی  شــرکت  چرا 
اویــل« در میدان مشــترک آذر 
حاضر به همکاری با شــرکت ملی 

نفت ایران نشد؟!
این مــوارد و مــوارد دیگری 
از این  دســت ثابــت می کند که 
دلیل  به  ســرمایه گذاری خارجی 
تحریم هــای ظالمانه نــه تنها در 
دولت نهم و دهــم بلکه در دولت 

اصلاحات و حتی دولت سازندگی 
هم چندان صورت نگرفته بنابراین 
برای فرزندان ملت بزرگ ایران در 
صنعت نفت تحریم چیز جدیدی 
نیست که جنابعالی دولتی خاص 
را متهم به عامل آن نموده و خود 

را برطرف کننده آن می دانید! 
خــوب اســت بدانید بــا اتکا 
بــه قدرت لایــزال الهــی و توان 
متخصصان داخلی حتی در بدترین 
شــرایط تحریم، طرح های توسعه 
فازهای پارس جنوبی شامل فازهای 
و   15« و10«،   9«  ،»8 7و   ،6«
16«، میادین مشترک آذر، آزادگان 
شمالی، یادآوران، آزادگان جنوبی 
و ایســتگاه تقویت فشار نار و ... به 
سرانجام رسید و برخی از آنها توسط 

جنابعالی افتتاح گردید.
آقای رئیس جمهور!

پیشنهاد ما این است مسئولان 
وزارت نفــت یک تور آشــنایی با 
توانمندی هــای داخلــی در حوزه 
صنعت نفــت برای شــما برگزار 
کنند تا در مناظره ها و سخنرانی ها 
ایران اسلامی را  وجهه بین المللی 

خدشه دار نکنید.
خوب اســت بدانید در بخش 
نفــت،  صنعــت  پایین دســتی 
متخصصــان این حــوزه به عنوان 
نمونــه در پالایشــگاه های اراک، 

تهــران و بندرعبــاس بزرگ ترین 
کمپرســورها را در اوج تحریم هــا 
خرید، نصــب و راه اندازی کردند. 
راه اندازی این واحدها نشان می دهد 
که با خودباوری، اتکا به توان داخل 
و از همــه مهم تر اقتصاد مقاومتی 
تحریم هــا به هیچ وجه مانع اصلی 
توســعه صنعت نفت نبوده و ربط 
دادن پروژه های افتتاح شــده نفت 
که همگی در دولت گذشــته آغاز 
و پیشــرفت حداکثری داشتند به 
موضوع برجام، نشانه عدم صداقت 
با مردم و دستاوردسازی کاذب از 

برجام برای مردم است.
جنــاب روحانی! ملــت ایران 
می داند پالایشگاه اراک با تکنولوژی 
جدید و در اوج تحریم ها در دولتی 
که همواره مــورد انتقاد جنابعالی 
است ساخته و افتتاح گردید. حال 
همــه قضاوت کنند کــه این همه 
تأمین  مستلزم  که  سرمایه گذاری 
کالاهای اساســی و دوار همچون 
توربین و کمپرســور است چگونه 
تهیه  شــدند؟ آیا در آن دوران نیز 

برجام وجود داشته است؟!
متاسفانه  آقای روحانی  جناب 
در دوران مدیریــت کنونــی تیم 
کارگــزاران در صنعــت نفــت، با 
وجود تکمیل فرآیند ســاخت این 
کمپرسورهای سفارش شده، اقدام 

خاصی جهــت تحویــل و نصب 
آن ها صورت نپذیرفته اســت؛ لذا 
سؤال ما کارشناسان صنعت نفت 
از جنابعالــی و افــرادی کــه این 
گزارشات را به شما دادند این است 
که، نقــش برجام در تهیه و نصب 
ستاره  پالایشــگاه  کمپرسورهای 
خلیج فارس چه بود؟! این درحالی 
اســت که بخش اعظم این تدابیر 
و اقدامــات در مدیریت این پروژه 
بالاخص کمپرســورهای مورد نیاز 
آن، در دوره  مدیریت پیشین وزارت 
نفت تکمیل و نهایی شــد و حتی 
سایر اقدامات انجام داده در دولت 
جنابعالی نیز پیش از انعقاد برجام 

بوده است نه بعد از برجام.
یادآور می شود میزان پیشرفت 
ایــن طــرح در زمــان تحویل به 
دولت یازدهــم بیش از 70 درصد 
بود و اکنون پس از گذشــت چهار 
ســال و علی رغم وعده های متعدد 
برای افتتاح کامل این پالایشــگاه، 
تنها فــاز اول - آن هم به  صورت 
ناقص - راه اندازی شــده اســت! 
جنــاب روحانی! اگر ادعای شــما 
در خصوص ســایه برجام صحیح 
است پس چرا پیشرفت پالایشگاه 
ستاره خلیج فارس در دولت یازدهم 
این قدر با کندی همراه بوده است؟!

در ارتباط با نحوه تأمین منابع 

مالی پالایشگاه ستاره خلیج فارس 
هم بد نیست بدانید تمامی منابع 
مالــی آن پیش بینی  شــده بود و 
چالــش اصلی در عــدم پیگیری 
از  باقیمانــده  مبالــغ  پرداخــت 
مجوزهای اخذ شده در دولت قبل، 

توسط دولت فعلی شما بود.
در خصوص حمایت از ساخت 
داخــل و توانمنــدی متخصصان 
داخلی در این پروژه باید به شــما 
بگوییم که تمام رآکتورهای مورد 
نیاز این طرح برای اولین بار توسط 
ساخته  داخلی  توانمند  سازندگان 
و نصب شــده اند که امیدواریم در 
فرصت باقیمانده از دوره ریاســت 
جمهوری تــان از ایــن واحدهای 
تولیدی داخل دیداری داشته باشید.
روحانی! علی رغم  آقای  جناب 
سیاســت های غلط آقای زنگنه در 
حوزه منابع انســانی و وارد شدن 
آسیب جدی به پیکره وزارت نفت، 
نفت  همچنان متخصصان صنعت 
می توانند مشکلات این صنعت را 
با ایده های ناب و خلاقانه برطرف 
نماینــد. فقط کافی اســت بنا به 
بنیان گــزار جمهوری  توصیه های 
اســلامی و رهبر معظــم انقلاب 
اسلامی، توان داخل را باور کنیم و 
نگاه مان بیشتر به داخل و شعارمان 

ما می توانیم باشد.

واکنشمتخصصانصنعتنفتبهاظهاراتروحانی:

تور آشنایی با توانمندی های داخلی صنعت نفت برای رئیس جمهور برگزار شود

بررسیآخرینصورتهایمالیمنتشرشدهبانکهانشان
میدهد8بانککشوردرسالهایاخیربازیانهایشدیدمواجه

وبرخینیزبهمرزورشکستگینزدیکشدهاند.
به گزارش فارس، بررسی  صورت های مالی بانک های کشور از سال 
92 تا فصول مختلف سال 95 نشان می دهد، سود بانک ها در این دوره 
زمانی به شدت کاهش یافته و حتی برخی بانک ها با زیان های شدیدی 

مواجه شده اند.
طبق آخرین گزارش های منتشر شده 8 بانک کشور با زیان مواجه 
شده اند و به نظر می رسد در صورت انتشار صورت های مالی حسابرسی 
شــده ســال 95 همه بانک ها، تعداد بانک های زیان ده به میزان قابل 

توجهی افزایش خواهد یافت.
البته بخشی از دلایل نمایان شدن زیان بانک ها اصلاح صورت های 
مالی بانک ها بود اما نرخ بالای ســود بانکی که در سال 92 تاکنون با 
نوســان های متعدد اختلاف خود را با نرخ تــورم حفظ کرده، یکی از 

مهم ترین دلایل زیان ده شدن بانک ها است.
در صورت هــای مالــی اغلب بانک هــا مجموع ســود حاصل از 
سپرده گذاری، سرمایه گذاری و تسهیلات اعطایی بانک ها کمتر از سود 
علی الحساب است اما بانک ها به دلیل تنگنای مالی و تلاش برای جذب 
بیشتر نقدینگی، معادل همان نرخ سود علی الحساب را پرداخت می کنند.
عدم وصول مطالبات و رشــد مطالبات مشــکوک الوصول و عدم 
امکان فروش املاک از دیگر دلایل کاهش ســود دهی و زیان ده شدن 

بانک ها است.
در همین باره محمد جواد شریف زاده کارشناس اقتصادی می گوید: 
شرایط بانک ها در دولت یازدهم روز به روز بدتر شد. هر چند که ریشه 
بخش زیادی از مشکلات در قبل از این دولت شکل گرفته بود اما انتظار 
می رفت در دولت یازدهم با توجه به اینکه بانک ها به ســمت بحران و 

زیان می روند، جلوگیری کند.
ایــن اقتصاددان با بیان اینکه دولت یازدهم با وجود وخیم شــدن 
شرایط بانک ها اقدامی برای اصلاح و رفع معضلات آن نکرد، اظهارداشت: 
به دلیل این بی عملی، مشکلات بانک ها در دولت یازدهم تشدید و به 

یک بحران تبدیل شد.
همچنین سید بهاء الدین حسینی هاشمی مدیرعامل اسبق بانک 
صادرات، ضمن بر شمردن دلایل بروز این چالش ها در سیستم بانکی، 
گفت: در ایران تاکنون ســابقه ورشکســتگی بانک نداشته ایم ولی با 
راه اندازی بانک های خصوصی و گســترش بانکداری خصوصی، خطر 
عدم بازپرداخت سپرده ها در سیستم بانکی )در صورت عدم استقراض 
از بانک مرکزی( وجود دارد و تاکنون برخی موسســات غیرمجاز و یا 
در شــرف تاسیس با این مشکلات مواجه شدند. وی تاکید کرد: بانک 
مرکزی به طور جدی به این مســئله توجه و راه و چاره ای پیش بینی 

کند تا این مشکل تبدیل به بحران نشود.

نایبرئیسسندیکایشرکتهایساختمانی:
500 هزار میلیارد تومان 
پروژه عمرانی نیمه کاره 

در کشور متوقف مانده است
نایبرئیسسندیکایشــرکتهایساختمانیگفت:
درحــالحاضربیشاز8۰درصــدپروژههایعمرانیبه
شرکتهایساختمانیدولتییاشبهدولتیواگذارشدهاست.
جواد خوانســاری در گفت وگو با مهر درباره مشــکلات فعالان 
بخش خصوصی حوزه ساخت وساز گفت: متأسفانه در حال حاضر 
بیش از 80 درصد پروژه های ساختمانی و عمرانی کشور در دست 
شرکت های دولتی یا شبه دولتی است و تنها کمتر از 20 درصد را 

بخش خصوصی در اختیار دارد. 
وی با بیان اینکه از 15 ســال پیش تا به حال به تدریج بودجه 
فعالیت های عمرانی روند کاهشی داشته یا بخشی از آن به سمت 
بودجه های جاری سوق داده شده، افزود: به همین خاطر حدود 7 
هزار طرح نیمه کاره یا کلنگ زده شده عمرانی در سراسر کشور با 
حداقل پیشرفت فیزیکی متوقف مانده که ارزش آنها به 500 هزار 
میلیارد تومان می رســد. این طرح ها شامل بیمارستان، ورزشگاه، 
مدرســه، دانشــگاه، خوابگاه، ســاختمان های دولتی و عمومی و 

پروژه های زیربنایی حمل و نقل است.
خوانســاری درباره تجمیع مطالبات بخش خصوصی از دولت 
که ســبب شده دولت نتواند از عهده پرداخت آنها بربیاید، تصریح 
کرد: دولت در ســال های اخیر برای استهلاک بدهی های خود به 
پیمانکاران روش های مختلفی از جمله انتشار اوراق بدهی در بازار 
سرمایه با عنوان اوراق اسناد خزانه اسلامی )اخزا( را استفاده کرده 
که این روش نیز مشکلات بزرگی دارد. مهم ترین معضل برای نقد 
کردن این اوراق این است که آنها را با 20 تا 25 درصد نرخ تنزیل 
از پیمانکاران می خرند. یعنی بعد از ســال ها هم که می خواهیم به 

مطالباتمان برسیم، باید از یک چهارم آن صرف نظر کنیم.
نایب رئیس ســندیکای شرکت های ســاختمانی با بیان اینکه 
شرکت های ساختمانی دولتی به راحتی به تسهیلات بانکی دسترسی 
دارند خاطرنشان کرد: ولی بخش خصوصی به دلیل مشکلات زیادی 
که بانک ها پیش پای شرکت های ساختمانی خصوصی قرار می دهند، 
اصلا سراغ این تسهیلات نمی رود. نتیجه نفوذ شرکت های دولتی 
و شــبه دولتی در شبکه بانکی، دریافت تسهیلات کلان و ساخت 
مجتمع های تجاری مازاد و غیرضروری برای مردم است؛ حال آنکه 
این منابع می توانست به سمت توسعه پروژه های عمرانی که به سود 
مردم بوده و برای شــهرهای محروم توسعه پایدار ایجاد می کند، 
هدایت شود. ضمن اینکه شاهد ورشکستگی گسترده شرکت های 
ساختمانی خصوصی نیز نبودیم. وی راهکار دریافت تسهیلات بانکی 
ارزان قیمت برای ورود بخش خصوصی در جهت تکمیل پروژه های 
عمرانی متوقف را اســتفاده از تسهیلات »مؤسسات وام و پس انداز 
منطقه ای« عنوان و اظهار کرد: این مؤسســات قرار است برای هر 
منطقه یا استان و تحت اشراف بانک مسکن تشکیل شده و اقدام به 
جمع آوری منابع مالی مردم کنند. اما تنها مشکلی که این مؤسسات 
دارند، در اساسنامه آنها پرداخت تسهیلات صرفاً برای ساخت و خرید 
مسکن پیش بینی شده که می توان ساز و کاری قانونی اندیشید و 
از تسهیلات این مؤسسات برای ساخت پروژه های عمرانی که برای 

مردم مفید است، استفاده کرد.

اصفهان- خبرنگار کیهان:
کارکنانشــرکتورقخودروسپیددشتوابستهبهشرکت
فولادمبارکهاصفهانموفقشدنددرفروردینماهسالجاریبا
تولید13هزارو۵73تنمحصولخودروییرکوردجدیدیرادر

تولیداینمحصولبهثبتبرسانند.
رئیس تولید شــرکت ورق خودرو در این باره اظهار کرد: این موفقیت 
در کنار افزایش بهره وری و کاهش هزینه ها با تلاش کارکنان این شرکت 
محقق شــد. وی اظهار امیدواری کرد: با اجرایی شدن طرح توسعه این 

مجموعه در سال جاری، شاهد موفقیت های روزافزون بیشتری باشیم.
همچنین رئیس واحد خطوط اسکین پاس و تمپرمیل نورد سرد فولاد 
مبارکه، از تحول چشمگیر کیفی محصول در خطوط نورد اسکین پاس و 
تمپر میل در فروردین ماه سال جاری و همچنین از بهبود کیفی سالانه 

محصولات سرد این شرکت در سال 95 خبر داد.
عبدالرحیم صادقی افزود: کارکنان این خطوط توانســتند به کیفیت 
98/87 درصد در ســال 1395 برسند که این رقم در سال 94 به میزان 

98/86 درصد بود.
وی ضمــن تأکید بر این نکته که این موفقیت ها با احتســاب تولید 
محصولات ویژه اســت، افزود: کارکنان این واحد همچنین توانستند در 
فروردین ماه سال 96، به رکورد کیفی ماهانه 99/57 درصد دست یابند.
رئیس واحد خطوط اسکین پاس و تمپرمیل نورد سرد فولاد مبارکه 
خاطرنشان کرد: این موفقیت در شرایطی به دست آمد که کارکنان این 
واحد توانســتند مقدار 105 هزار و 250 تن محصولات ویژه MB )جهت 
بدنه نمایان خودرو( در سال 95 را تولید کنند که تولید این میزان ورق 
ویژه نیز یک رکورد در تولید محصولاتی از این دست محسوب می شود.

بررسیهایکارشناسینشانمیدهد

تشدید بحران بانکی
با بی عملی دولت یازدهم

افزایش تولید محصولات خودرویی
 در شرکت سپیددشت فولاد مبارکه اصفهان


